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Folketingets Sundheds- og Forebyggelsesudvalg har den 21. november 2011
stillet følgende spørgsmål nr. 112 (Alm. del) til ministeren for sundhed og fore-
byggelse, som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Liselott 
Blixt (DF).

Spørgsmål nr. 112:
”Hvad er ministerens holdning til, at skleroseramte må vente 3 år på at komme
i behandling? Vil ministeren endvidere oplyse, hvilken behandling der i dag er
for skleroseramte?”

Svar:
Jeg har anmodet Sundhedsstyrelsen om bidrag til brug for besvarelsen af, 
hvilke behandlinger der i dag er for sclerosepatienter. 

Sundhedsstyrelsen har oplyst, at patienter med multipel sclerose (MS) er til-
knyttet de neurologiske afdelingers scleroseklinikker, som har ansvaret for ud-
redning og diagnostik, behandling og opfølgning. Scleroseklinikkerne har sær-
lig viden og erfaring med behandling af patienter med MS.

I alt er der i Danmark 33 scleroseklinikker hvoraf nogle i henhold til Sundheds-
styrelsens specialevejledning for neurologi er godkendt af Sundhedsstyrelsen
til at varetage behandling af patienter med MS på regionsfunktionsniveau eller 
højt specialiseret niveau. 

Scleroseforeningen driver 2 specialsygehuse i henholdsvis Ry og Haslev i
medfør af Sundhedslovens § 79, stk. 2. Den virksomhed, som disse special-
sygehuse udøver, er intensiv, specialiseret rehabilitering i stationært regi, hvor 
formålet med indsatsen er at forbedre patientens funktionsevne f.eks. med 
træning, men også med andre indsatser så som rådgivning i forhold f.eks. er-
hverv, samt indsatser, som har til formål at øge patientens mestringskompe-
tencer i relation til at leve med følgerne af en alvorlig progressiv sygdom. Spe-
cialsygehusene i Ry og Haslev er ikke godkendt til at varetage behandling på 
regionsfunktionsniveau eller på højt specialiseret niveau.

Patienter med MS har i øvrigt adgang til vederlagsfri fysioterapi efter sund-
hedslovens bestemmelser, som giver mulighed for vedvarende trænings- og
behandlingstilbud af følgerne til MS, og har i øvrigt de samme rettigheder som 
andre patienter til at få udarbejdet genoptræningsplan før udskrivning fra sy-
gehus, hvis det vurderes, at patienten har behov for genoptræning efter ud-
skrivning fra sygehuset.

Jeg kan henholde mig til det af Sundhedsstyrelsen oplyste. 
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Jeg går ud fra, at den anførte ventetid vedrører ventetid til et bestemt behand-
lingssted. Jeg vil derfor henlede opmærksomheden på dels det frie sygehus-
valg, dels sclerosepatienters mulighed for at modtage vederlagsfri genoptræ-
ning efter sundhedslovens bestemmelser. 

Med venlig hilsen

Astrid Krag     /      Tove Kjeldsen


